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 ملخص البحث

يٍ حٛث ( انجٕ٘ ٔانًحٛظ انغلاف)ٚخُأل ْزا انبحث حقٛٛى أداء انًُارج انًُاخٛت انؼانًٛت انًقخشَت 

-1891يقذسحٓا ػهٗ ػًم حٕقؼاث يُاخٛت فصهٛت ػهٗ انًًهكت انؼشبٛت انسؼٕدٚت فٗ انفخشة انضيُٛت 

حى اسخخذاو ًَٕرج انًُاخٙ انؼانًٙ انًقخشٌ ( سُت 22)ٔنذساست انخُبؤ انفصهٗ نٓزِ انفخشة .  و2002

(SNU)نجايؼت سٕٛل انٕعُٛت  فصهٛت يٍ َٕفًبش إنٗ ُٚاٚش ٔحى يقاسَت  بكٕسٚا انجُٕبٛت نؼًم حُبؤاث 

اداء انًُٕرج يغ انبٛاَاث انًقاست ٔيخشجاث سبغ ًَارج أٔسٔبٛت يُاخّٛ ػانًّٛ يقخشَت ضًٍ اعاس 

(DEMETER)يششٔع حغٕٚش انذساست الاجًانٛت نهًُارج انًُاخّٛ الأٔسٔبٛت  ٔقذ حى اسخخذاو .   

ًٕرج انًسخخذو أسانٛب إحصائٛت يخخهفت نخقٛٛى اداء يخشجاث انُ( SNU  )ٔانًُارج الأٔسٔبٛت 

ٔدسجاث انحشاسة أٌ أداء ًَٕرج  ٔقذ أظٓشث َخائج انخٕصٚؼاث انًُاخٛت نلأيغاس. الأخشٖ (SNU) 

ٚؼذ َسبٛاً افضم يٍ انًُارج الأٔسٔبٛت كم ػهٗ حذِ ٔ يٍ يجًم َخائجٓا بانُسبت نهقٛى انًُاخٛت 

َٔسب حغٛشْا ٔسغًاً ػٍ رنك فاٌ ًَٕرج انًخٕسغت ٔحٕٛدْا ٔانذٔسة انًُاخٛت انسُٕٚت  (SNU  ( 

ٔ نقذ أظٓشث َسب انخذاخم بانُسبت . ٚؼٛبّ اَخفاض يؼايم الاسحباط نقٛى انحٕٛد ػهٗ يُغقت انذساست

(signal-to-noise))نهقٛى الأساسٛت  )نهًخغٛشاث انًُاخّٛ نًُٕرج (  SNU) ٔانًُارج الأسٔبٛت  

ٗ انًُاعق انًذاسٚت ٔإٌ كاَج نى حظٓش يقذسة حزكش نهخُبؤ الأخشٖ أٌ نٓا يقذسة كبٛشة ػهٗ انخُبؤ ػه

ٔيٍ انًؼخقذ اٌ ححسٍٛ قذسة انًُٕرج (. انًًهكت انؼشبٛت انسؼٕدّٚ)ػهٗ يُغقت انذساست  (SNU) يٍ  

حٛث صٚادة ػذد انُقاط انشبكٛت الأفقٛت ٔصٚادة انًسخٕٚاث انشأسٛت ٔ كزنك حغٕٚش يذخلاث انشعٕبت 

بالإضافت انٗ ححسٍٛ دقت انًؼهٕياث انًذخهّ قذ ٚؤدٖ انٗ ححسٍٛ انقذسِ  ٔالإشؼاع ٔانغبقت انحذٚت

 انخُبٕئٛت انفصهّٛ ػهٗ يُغقت انذساست

  



Assessment of coupled global climate models for 

seasonal climate predictability  

over Saudi Arabia 

By 

Muhammad Azhar Ehsan 

Supervisor 

Dr. Mansour Almazroui 

Prof. Nazrul Islam 

ABSTRACT 

This work describes the assessment of Atmosphere Ocean Global Climate Models 

(AOGCMs) for seasonal climate prediction over Saudi Arabia for the period 1981-2002.  

The 22-year hindcast experiments for the season November to January (NDJ) are 

performed by using the AOGCM of the Seoul National University (SNU) model, and the 

results are compared with observational gridded data as well as with the datasets of 

seven fully coupled models from the Development of a European Multi-model Ensemble 

system for seasonal to inTERannual prediction (DEMETER) project.  The ability of the 

individual models is revealed through various statistical methods.  The precipitation and 

temperature analyses show that the SNU model performed better than the DEMETER 

models in terms of mean climatology, bias, annual cycle and variability. However, it has 



relatively low anomaly correlation over the study area.  The signal-to-noise ratio shows 

that the SNU model and the DEMETR models have high predictability skills over the 

tropical region; however none of the models shows significant predictability skills over 

Saudi Arabia.  Improvements in the SNU model, such as increasing horizontal resolution 

and vertical levels, improving parameterization and model initialization, may lead to 

better seasonal climate predictability in the study area. 

  


